
مقاومت اسلامی بسیاری از 
محاسبات بین المللی را رقم زد

پاس��دار  سرلش��کر  س��ردار 
فرمانده  محمدعلی جعف��ری، 
 کل س��پاه پاس��داران انق��اب 
اس��امی در آیی��ن افتتاحی��ه 
پانزدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم »مقاومت« که با حضور جمعی از مسؤولان، 
مدیران و تاش��گران عرصه سینمای مقاومت و 
دفاع مق��دس در تالار وحدت برگزار ش��د، اظهار 
کرد: عزت ایران اس��امی از هنر مقاومت اس��ت 
ک��ه این مقاومت و هنر مقاومت ریش��ه در تاریخ 
و قدم��ت مردم مؤمن و انقاب��ی این آب و خاک 
دارد که در برابر نظام سلطه و استکبار نشان دادند 
و امروز به عنوان یک الگوی بامنازع برای س��ایر 
ملل آزاده دنیا هستند.  به گزارش سپاه نیوز، وی 
با بیان اینکه ممزوج ش��دن کلمه اسامی در 
کنار مقاومت          ، به انقاب ما معنا بخشیده است، 
تأکید کرد: معنای عمیق مقاومت اسامی امروز 
مفهومی را س��اخته که می توان گفت بسیاری 
از محاس��بات بین المللی را رق��م زده و محور 
سرنوشت ملت ها قرار گرفته است. فرمانده کل 
سپاه خاطرنش��ان کرد: امروز مفهوم مقاومت 
اسامی با قداستش در جهان و منطقه در حال 
گسترش و انتشار اس��ت. مقام معظم رهبری 
مدظله العالی تنه��ا راه نجات منطقه و ملت را، 
حرکت در راه مقاومت اسامی دانستند. علما 
و هنرمندان رسالت بیشتری در این راستا دارند 
که به مقاومت هرچه بیش��تر عمق ببخشند تا 

اثربخش تر باشد.

دبیرکل جنبش توحید اسلامی لبنان:
ایران نماد وحدت اسلامی است

دبیرکل جنب��ش توحید اس��امی لبنان با 
تأکید بر اینکه ایران اس��امی ب��ه نماد وحدت 
منطقه تبدیل شده اس��ت، گفت: ایران  در خط 
حفظ وحدت اسامی بوده  و در منطقه از ارزش و 
جایگاه بالایی برخوردار است. به گزارش تسنیم، 
ش��یخ بال سعید ش��عبان ظهر دیروز در دیدار 
میهمانان کنفرانس اس��امی با آیت الله العظمی 
نوری همدانی، مرجع تقلید شیعیان اظهار داشت: 
ایران اسامی در خط حفظ وحدت اسامی بوده 
 و در منطق��ه از ارزش و جایگاه بالایی برخوردار 
است. وی با تأکید بر اینکه ایران اسامی به نماد 
وحدت منطقه تبدیل شده است، افزود: با توجه 
به همه مشکات و فسادهایی که در دنیا وجود 
دارد و همچنی��ن تفرقه های دش��من و اقدامات 
استکبار علیه مسلمانان، ایران همواره به حمایت 
از ملت های اس��امی پرداخته اس��ت. دبیرکل 
جنبش توحید اسامی لبنان بیان کرد: از 100 
کشور در ایران جمع شدیم تا بگوییم خدا و دین 
و ه��دف واحدی داریم و اس��تکبار نمی تواند به 
مقابله با ملت های اس��امی بپردازد. بال سعید 
ش��عبان خاطرنش��ان کرد: با تأسی به روشی که 
پیامبر)ص( در صدر اس��ام انج��ام دادند و کنار 
خود اباذر، مقداد، س��لمان فارسی، بال حبشی 
و عمار را داشتند ما هم از اقصی نقاط عالم جمع 

شدیم تا اعام کنیم در مسیر وحدت هستیم.

تأکید خبرگان خوزستان بر لزوم 
رسیدگی به مشکلات کارگران

نماین��دگان اس��تان خوزس��تان در مجلس 
خبرگان  رهب��ری، در نامه ای به رئیس جمهور با 
انتقاد از مشکات پیش آمده در شرکت  های گروه 
ملی فولاد اهواز و کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، 
خواستار رسیدگی عاجل هیأت دولت به مطالبات 
کارگران ش��دند. در بخش��ی از ای��ن نامه که به 
امضای حجج  اسام عباس کعبی، سیدمحمدعلی 
موس��وی جزایری، محس��ن حیدری، س��یدعلی 
ش��فیعی، عبدالکریم فرحانی و محمدحس��ین 
احمدی شاهرودی رسیده          ، آمده است: از آنجا که 
طبق مفاد اصل 44 قانون اساسی، قانون از بخش 
خصوص��ی حمایت می کند مادام��ی که موجب 
ضرر و زیان برای جامعه نگردد؛ پیشنهاد می شود 
خواسته کارکنان مبنی بر برگشت مالکیت آن دو 
شرکت به دولت عملیاتی شود تا نسبت به آینده 
خود و استمرار تولید اطمینان خاطر داشته باشند، 
در صورت عدم امکان اجرایی کردن آن خواسته، 
پیش��نهاد ما این است که مالکیت این مجموعه 
ب��ه مراکزی توانمن��د و کارآمد از قبی��ل قرارگاه 
س��ازندگی خاتم الانبیا)ص(، بنیاد برکت و بنیاد 

کوثر واگذار شود.

 استیضاح وزیر امور خارجه
تقدیم هیأت رئیسه مجلس شد

محورهای طرح استیضاح محمدجواد ظریف، 
وزیر امور خارجه منتش��ر ش��د. به گزارش فارس، 
جمعی از نمایندگان مجلس ش��ورای اسامی به 
دنبال اظهارات محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه 
درباره پولشویی، طرح استیضاح وی را کلید زدند. در 
متن این طرح آمده است: اینجانبان امضاکنندگان 
زیر به عنوان نمایندگان مردم در مجلس ش��ورای 
اسامی به اس��تناد اصل ۸۹ قانون اساسی و ماده 
۲۲0 آیین نامه داخلی مجلس ش��ورای اس��امی 
تقاضای استیضاح جناب دکتر محمدجواد ظریف، 

وزیر محترم امور خارجه را داریم. 

گ�روه سیاس�ی: مایک پمپئ��و، وزیر خارجه 
 آمری��کا ب��ا انتش��ار یادداش��تی در نش��ریه 
فارن افرز، به تش��ریح استراتژی آمریکا علیه 

ایران در دولت دونالد ترامپ پرداخت. 
به گزارش »وطن امروز«، نکته مهم در این 
نوشته این اس��ت وزیر خارجه آمریکا صراحتا 
اعام کرده اس��ت که اس��تراتژی ترامپ علیه 
ایران، اعمال فش��ار حداکثری ب��رای گرفتن 
امتیازات بیش��تر از ایران است. پمپئو در این 
نوش��ته اذعان می کند دونال��د ترامپ اصا به 
دنبال جنگ با ایران نیس��ت، بلکه دنبال یک 
توافق جدید با امتیازات بیشتر نسبت به برجام 
اس��ت. در بخشی از این نوش��ته که در سایت 
دیپلماس��ی ایرانی منتشر ش��ده، آمده است: 
»رئیس جمه��ور ترامپ چ��ه در کمپین های 
انتخاباتی و چه در کاخ سفید، همواره درباره نیاز 
به رهبری جسورانه آمریکایی برای در اولویت 
قرار دادن منافع امنیتی ایالات متحده، شفاف 

س��خن گفته اس��ت. این رویکرد خاف »هدایت از 
پشت سر )ایفای نقش رهبری تنها در صورت لزوم(« 
دولت اوباما است. رویکرد دولت اوباما، کره شمالی را 
به تهدیدی بزرگ تر از همیش��ه تبدی��ل کرده و در 
بهترین حالت، تاش های ایران برای تبدیل شدن به 
یک قدرت هس��ته ای را به تعویق انداخته و در عین 
حال سبب ش��ده نفوذ جمهوری اس��امی افزایش 
یابد. امروز، کره ش��مالی و ایران هر ۲ دریافته اند که 
ایالات متحده بدون توجه از فعالیت های آنها نخواهد 
گذشت. کمپین اعمال فشار چندجانبه آمریکا علیه 
کره شمالی همراه با اظهارات واضح رئیس جمهوری 
درباره اینکه ایالات متحده در صورت نیاز با استفاده 
از ارتش از منافع خود محافظت می کند، ش��رایط را 
برای گفت وگو مهیا کرد و به نشست رئیس جمهوری 
ترامپ و کیم جونگ اون رهبر کره شمالی در سنگاپور 
انجامید که با تعهد به خلع س��اح هسته ای همراه 
بود. کره شمالی پیش تر هم چنین تعهداتی را مطرح 
کرده اما این نخس��تین  مرتبه است که یک رهبر در 
برابر رهبری دیگر به خلع س��اح هس��ته ای متعهد 
می ش��ود. رویکرد رئیس جمهور ترامپ س��بب شد 
مساله ای که برای مدت های طولانی سیاستگذاران را 
آشفته خاطر کرده بود، به شیوه ای مسالمت آمیز حل 
و فصل ش��ود. دولت ترامپ در ارتباط با دولت ایران 
هم کمپین »اعمال فشار حداکثری« را پیش می برد 
که برای کاهش درآمدهای نظام ایران طراحی شده 
است. رئیس جمهور ترامپ نمی خواهد ایالات متحده 
را گرفت��ار یک درگیری نظام��ی بلندمدت دیگر در 
خاورمیان��ه یا هر منطقه دیگری کند. او آش��کارا از 
عواقب وحش��تناک حمله ۲003 به عراق و مداخله 

۲011 در لیبی انتقاد کرده است. ممکن است برخی 
نگران وارد ش��دن ایالات متحده به یک جنگ دیگر 
باشند اما واضح است که آمریکا رئیس جمهوری دارد 
که اگرچه بیمی از استفاده از قدرت نظامی ندارد اما 
تمایلی هم به آن ندارد. نیروی قاطع نظامی همواره 

برای حفاظت از مردم آمریکا آماده خواهد بود اما نباید 
نخستین  گزینه باش��د«. پمپئو در ادامه این نوشته، 
اس��تراتژی دولت آمریکا علیه ایران را تش��ریح کرد. 
او نوش��ت: »یکی دیگر از جنبه های مهم دیپلماسی 
رئیس جمهور ترامپ تمایل او به گفت وگو با دشمنان 

سرسخت ایالات متحده است. همان طور که او 
در م��اه جولای گفت، دیپلماس��ی و تعامل بر 
درگیری و خصومت ارجحیت دارد. رویکرد او 
در قبال کره شمالی نمونه خوبی در این زمینه 
است. دیپلماسی او با کیم جونگ اون تنش ها 
را ک��ه در حال افزایش ب��ود، از بین برد. آنچه 
تمای��ل رئیس جمهوری به تعام��ل را تکمیل 
می کن��د، غریزه او در تش��خیص معامات بد 
است. درک او از اهمیت اهرم فشار در مذاکره، 
احتمال حصول توافق��ات بدی مانند برجام را 
از بین می برد. توافق آتی با کره ش��مالی از هر 
جهت ب��ه برجام برتری خواهد داش��ت چون 
ما اهداف خود را »غیرهس��ته ای کردن نهایی 
و قابل تایید ش��به جزیره کره« اعام کرده ایم 
و رهبر کره ش��مالی هم ب��ا آن موافقت کرده 
اس��ت. »نهایی« ب��ه این معناس��ت که دیگر 
هیچگاه احتمال از سرگیری برنامه تسلیحات 
کشتار جمعی و موشک های بالستیک توسط 
کره ش��مالی وجود نخواهد داشت و این چیزی است 
که برجام کم دارد. رئیس جمه��ور ترامپ به وضوح 
 اعام کرده تا زمانی که ایران مطابق اس��تانداردهای 
مد نظر آمریکا و شرکا و متحدانش عمل نکند، فشارها 
ادام��ه خواهد یافت. همان ط��ور که رئیس جمهوری 
آمریکا بارها گفته، ما برای مذاکره آماده هس��تیم اما 
همان طور که درباره کره شمالی صادق بود، تا زمانی 
که ایران تغییراتی ملموس و پایدار در سیاست های 
خود ایج��اد نکند، ایالات متحده ب��ه کمپین اعمال 
فش��ار خود ادام��ه خواهد داد. اگر ای��ران رفتار خود 
را تغییر دهد، احتمال دس��تیابی به توافقی جدید و 
جامع به میزان قابل توجهی افزایش خواهد یافت. ما 
فکر می کنیم توافق با نظام ایران امکان پذیر است. در 
نبود یک توافق، ایران در ارتباط با فعالیت های خود در 
منطقه و در سراسر جهان، با هزینه های فزاینده مواجه 
خواهد ش��د. مذاکرات بهترین راه پیش رو اس��ت«. 
نوشته پمپئو به وضوح استراتژی دولت آمریکا علیه 
ایران را نشان می دهد. در واقع ترامپ با برآوردی که 
از رفتار دولت ایران در مذاکرات هس��ته ای منتج به 
برجام به دس��ت آورده، استراتژی فشار بیشتر برای 
گرفتن امتیازات بیشتر را انتخاب کرده است و اکنون 
تنها گزینه آمریکا برای مواجهه با ایران، دنبال کردن 
همین اس��تراتژی است. خروج از توافق برجام البته 
نشان داده او اساسا قائل به توافق نخواهد بود، بلکه 
به دنبال تضعیف و تحقیر طرف مقابل و استفاده های 
تبلیغاتی از این اقدام برای افکار عمومی آمریکاست، 
نظیر همان مذاکراتی که او با رهبر کره شمالی انجام 
داده است؛ مذاکراتی که تنها نتیجه آن چند عکس 

بوده است و دیگر هیچ!

سیاسی 0 2

ناوشکن »دنا« ۶ ماه دیگر 
به بهره برداری می رسد

فرمانده نیروی دریایی ارتش 
از بهره برداری ناوشکن »دنا« 
ط��ی کمتر از ۶ م��اه دیگر و 
الح��اق زیردریایی »فاتح« در 
ماه آینده به ن��اوگان نیروی 
دریای��ی ارتش خبر داد. به گ��زارش مهر، امیر 
دریادار حسین خانزادی صبح دیروز در مراسم 
تجدی��د میثاق فرمانده��ان و کارکنان نیروی 
دریای��ی ارتش با آرمان ه��ای امام خمینی)ره( 
اظهار داش��ت: پس از آس��یبی که به ناوشکن 
دماوند رسید، کار ساخت ناوشکن جدید دماوند 
آغاز شد. من امروز می گویم که ساخت ناوشکن 
دماوند تنها 1۸ ماه ب��ه طول خواهد انجامید. 
کارهای زیادی روی س��ازه دماوند جدید انجام 
شده اس��ت؛ تا آخر سال ۹۷ موتورهای دماوند 
نصب شده و سیس��تم های آن کاما عملیاتی 
خواهند ش��د و این ش��ناور در آب قرار خواهد 
گرف��ت. وی تاکی��د ک��رد: روز پنجش��نبه )۸ 
آذرم��اه( یک فرون��د از زیردریایی های کاس 
غدی��ر به ناوگان جنوب نی��روی دریایی ارتش 
ملحق خواهد ش��د و روز ش��نبه )10 آذر( نیز 
ش��اهد الحاق ناوشکن سهند به نیروی دریایی 
ارت��ش در خلیج ف��ارس خواهیم بود؛ س��هند 
جدید پیش��رفته تر از سایر ناوشکن هایی است 
که تاکنون ساخته شده اس��ت. امیر خانزادی 
تصریح کرد: م��ن امروز این نوی��د را می دهم 
که »دنا« به عنوان ناوش��کن بعدی جمهوری 
اس��امی ایران در آستانه س��اخت نهایی قرار 
گرفته اس��ت و ان ش��اءالله در کمتر از ۶ ماه به 
بهره برداری خواهد رسید. کمتر از یک ماه دیگر 
هم نخستین زیردریایی کاس متوسط یعنی 
زیردریایی فاتح به ناوگان نیروی دریایی ملحق 

می شود.

تأثیر بارز گرایش های سیاسی 
بر بررسی طرح ها و لوایح

نمایندگان  فراکسیون  عضو 
ولای��ی مجلس گفت: گاهی 
اوقات رفتارها و گرایش های 
مجلس  نمایندگان  سیاسی 
و دولتی ها بر در اولویت  قرار 
گرفت��ن طرح ها و لوای��ح در مجلس اثرگذار 
است. سیدحسین نقوی حسینی در گفت وگو 
با مهر، با تاکی��د بر ضرورت همدلی دولت و 
مجلس برای حل مش��کات معیشتی مردم، 
اظهار داشت: دولت و مجلس اتفاق نظر دارند 
که مش��کات اقتصادی اولویت اول کش��ور 
اس��ت اما متاس��فانه در عمل این مس��أله را 
نمی بینی��م در حال��ی که بای��د انعکاس این 
اولوی��ت در عملک��رد همه نهادهای کش��ور 
دیده شود. سخنگوی فراکسیون نمایندگان 
ولای��ی مجلس درب��اره کارنام��ه دولت برای 
حل مش��کات معیشتی کشور، تصریح کرد: 
دولت عملکرد درخوری در این زمینه نداشته 
و از نظ��ر دولتمردان تصویب لوایح چهارگانه 
مرب��وط به FATF می تواند نقش موثری در 
تسهیل  فعالیت های اقتصادی داشته باشد در 
 FATF حالی که تصویب لوای��ح مربوط به
هی��چ کمکی به حل مش��کات اقتصادی ما 
نمی کند. نقوی حس��ینی اظهار داشت: جای 
تأسف است که گاهی رفتارها و گرایش های 
سیاس��ی ب��ر رفت��ار نماین��دگان مجلس و 
دولتی ها غالب می شود و بعضا هم این مسأله 
ب��ر در اولویت  قرار گرفتن بررس��ی طرح ها و 

لوایح در مجلس اثرگذار است.

تصمیم آلمان و فرانسه برای 
میزبانی از کانال مالی با ایران

آلم��ان و فرانس��ه احتم��الا در طرح��ی 
مش��ترک، میزبان��ی کان��ال مال��ی اتحادیه 
اروپای��ی را ب��ر عه��ده خواهند گرف��ت. به 
گ��زارش وال اس��تریت ژورنال از بروکس��ل، 
در این طرح اگر فرانس��ه میزب��ان این کانال 
مالی ش��ود، یک مقام آلمانی ریاس��ت آن را 
بر عهده خواهد گرفت و اگر این مس��ؤولیت 
را آلمان بر عهده بگیرد، ریاس��ت کانال مالی 
را یک مقام فرانسوی بر عهده خواهد داشت. 
کان��ال مالی اتحادیه اروپای��ی برای معامله با 
ایران موس��وم به SPV، کانال��ی خواهد بود 
که تجارت میان ای��ران و اتحادیه اروپایی را 
در شرایطی که آمریکا، ایران را تحریم کرده 
است، تس��هیل خواهد کرد. این کانال مالی 
تاشی است از س��وی اتحادیه اروپایی برای 
نجات برجام که سال ۲01۵ میان قدرت های 
جهان��ی و ایران امضا ش��د. با خ��روج دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا 
از این تواف��ق، اتحادیه اروپای��ی تاش دارد 
ب��ا باز کردن مس��یری ویژه و خ��ارج از نفوذ 
ایالات متحده آمریکا ب��رای معامات تجاری 
با ایران، تهران را تش��ویق کند که همچنان 
پایبن��د به برج��ام باقی بماند. پی��ش از این 
برخی کش��ورهای اروپای��ی از جمله بلژیک، 
اتری��ش و لوکزامبورگ حاضر به میزبانی این 

کانال ویژه مالی نشدند.

وزیر خارجه آمریکا: ترامپ دنبال جنگ با ایران نیست؛ استراتژی او انجام مذاکراتی شبیه مذاکره با کره شمالی استاخبار

سیاست عکس یادگاری
اخبار

چهار شنبه 7 آذر 1397وطن امروز  شماره 2592 

بارش های بی س��ابقه در مهر و 
آبان امس��ال باعث شد ماجرای 
بارورس��ازی ابرها که از س��ال گذشته به صورت 
جدی مطرح شده بود، این بار جدی تر از گذشته 
در اف��کار عموم��ی مطرح ش��ود. بوی��ژه پس از 
بارش های بی س��ابقه روزهای اخیر در کشور، این 
س��وال که آیا این بارش ها به خاطر بارورس��ازی 
ابرهاست یا خیر، در جامعه مطرح شد. به گزارش 
»وطن ام��روز«، در جریان بارش های بی س��ابقه 
اخیر، یک خبر تایید نشده در فضای غیررسمی 
کش��ور منتش��ر ش��د؛ خبری که می گوید دلیل 
بارش های بی سابقه مهر و آبان  امسال، بارورسازی 
ابرها توسط سپاه و وزارت نیرو است. اما این خبر 
تایید نشده، دیروز با اظهارات سردار حاجی زاده، 
فرمانده نیروی هوافضای سپاه تقویت شد.  سردار 
امیرعلی حاجی زاده دیروز گفت پروژه بارورسازی 
ابرها از س��ال گذشته آغاز شده و اکنون در حال 

اجراست. 
س��ردار امیرعلی حاجی زاده این خبر را دیروز 
سه ش��نبه در مراسم یادواره شهدای شهر ابریشم 
از سلسله برنامه های کنگره ملی سرداران و 1400 
شهید خط ش��کن فاورجان اعام کرد. بر اساس 
گزارش��ی که فارس منتش��ر ک��رده، حاجی زاده 
اظهار داشت: امروز س��پاه آمادگی کامل دارد در 
بخش های غیرنظامی هم وارد ش��ود که به  طور 
مثال می توان بارورس��ازی ابره��ا را در بعضی از 
استان ها نام برد که در این زمینه در سال گذشته 
با مشارکت وزارت نیرو اقدام مهمی شروع  شده و 
در حال انجام است. البته روایت تسنیم از اظهارات 
سردار حاجی زاده، بعد دیگری از پروژه بارورسازی 
ابرها را نش��ان می دهد. بر اس��اس گ��زارش این 
خبرگزاری، س��ردارحاجی زاده درباره بارورسازی 
ابرها گفته است: »سال گذشته درباره بارورسازی 
ابرها اعام کردیم آمادگی کمک به سازمان های 
مربوط را داریم، در همین ارتباط ماده اصلی این 
فناوری را یکی از دانشگاه های کشور اعام کرد که 
توانایی تولیدش را دارد و حاصل آن تاش، تولید 
آن ماده با کیفیت بالا و در س��طح استانداردهای 
جهانی اس��ت و نیروهای زیادی بس��یج شدند با 

یاری خداوند این معضل را مرتفع کنیم«.
س��ردار حاج��ی زاده در این س��خنان اش��اره 
کرده که پروژه بارورس��ازی ابرها از سال گذشته 
آغاز ش��ده است. سال ۹۶ نیز اخباری درباره آغاز 

پروژه بارورسازی ابرها مطرح شده بود. موضوعی 
که سردار رمضان شریف، سخنگوی سپاه درباره 
آن توضیحاتی ارائه کرد. س��ردار رمضان شریف، 
زمستان  ۹۶ درباره برنامه سپاه برای بارورسازی 
ابرها به باشگاه خبرنگاران گفت: در زمان انتخاب 
آق��ای اردکانی��ان به عن��وان وزیر نیرو، س��ردار 
حاجی زاده  فرمانده نیروی هوافضای سپاه در پیام 
تبریکی که برای ایشان فرستاد اعام آمادگی کرد 
این نیرو با توجه به خشکس��الی هایی که کشور 
دچار آن شده، حاضر اس��ت به بارورسازی ابرها 
کم��ک کند. این موضوع در وزارتخانه هم مطرح 
ش��ده بود اما یک��ی از معاون��ان وزارتخانه گفته 
بود با توجه به اینک��ه هواپیمای آنتونف نداریم، 
نمی توانیم پروژه بارورسازی ابرها را انجام بدهیم 
و بای��د اجاره کنیم. من این موضوع را با س��ردار 
حاجی زاده مطرح کردم. ایش��ان اعام کردند ما 
آماده ایم طبق گفته قبلی مجددا این کار را انجام 
بدهیم. اما ظاهرا یک مش��کل کوچک داشتند و 
آن مش��کل، تهیه مواد لازم برای تزریق به ابرها 
بود. من شنیده ام این مواد آماده شده و تجهیزات 
را هم آماده کرده اند«. این اظهارات سردار رمضان 

شریف مربوط به دی ماه ۹۶ است. 
اصرار نیروی هوافضا بر اجرای پروژه ■

بر اس��اس اظهارات س��ردار رمضان ش��ریف، 
دلی��ل عدم اجرای پروژه بارورس��ازی ابرها، نبود 

مواد و همین طور تعلل وزارت نیرو به خاطر نبود 
هواپیمای آنتونف بود که به گفته فرمانده نیروی 
هوافضای سپاه، این نیرو آماده بود با وجود این نظر 
وزارت نیرو، پروژه را انجام دهد. نیروی هوافضای 
س��پاه دست به کار هم شد و تجهیزات مورد نیاز 
را تامی��ن کرد. 1۶ بهمن ۹۶ محمدصالح جوکار، 
معاون پارلمانی سپاه گفت که این نیرو تجهیزات 
لازم برای بارورسازی ابرها را خریداری کرده است. 
جوکار درباره آمادگی سپاه جهت بارورسازی ابرها 
و رفع مشکل کم آبی در کشور، به ایسنا گفت: با 
وجود اینکه اعتباری به هوافضای سپاه برای بارور 
کردن ابرها اختصاص نیافته، هوافضای سپاه اعام 
کرده به دلیل مشکات کم آبی و بارش بسیار کم 
نزولات آسمانی آمادگی دارد نسبت به بارور کردن 
ابرها اقدامات لازم را انجام دهد. وی با بیان اینکه 
آمادگی سپاه در کمیسیون تلفیق نیز مطرح شد، 
گفت: در همین راستا برخی از تجهیزاتی که باید 
روی هواپیما نصب ش��ود خریداری و نصب شده 
است. همچنین برخی موادی که برای تزریق به 
ابرها برای بارورسازی لازم است نیز خریداری شده 
که امیدواریم بتوانیم از این ظرفیت برای بارش ها 
استفاده کنیم. معاون سپاه پاسداران درباره زمان 
رخ دادن ای��ن اتفاق گف��ت: به رغم اینکه تاکنون 
دولت از س��پاه چنین چیزی را درخواست نکرده 
است اما ما آمادگی خود را به دستگاه های مربوط 

اعام کردیم و طبیعتا این کار باید با هماهنگی با 
دستگاه های مرتبط انجام شود.

اصرار نیروی هوافضا جواب داد و از زمس��تان 
سال گذش��ته پروژه بارورس��ازی ابرها در کشور 
آغاز ش��د. جوکار 1۶ تیرماه امس��ال درباره نتایج 
بارورس��ازی ابرها توضیح داد. وی اظهار داش��ت: 
این پروژه زمستان سال گذشته و بهار سال جاری 
اجرا و بارورسازی ابرها انجام شد که نتیجه مثبت 
داش��ت. وی در ادامه با بیان اینک��ه این پروژه با 
همکاری و هدف گذاری وزارت نیرو انجام ش��د و 
کار اجرای آن بر عهده سپاه پاسداران است، عنوان 
کرد: اجرای بارورس��ازی ابرها در مناطق خاصی 
از کش��ور همچون اس��تان های زنج��ان، قزوین، 
مرک��زی و برخی اس��تان های دیگر بوده اس��ت. 
معاون پارلمانی سپاه پاس��داران انقاب اسامی 
خاطرنشان کرد: ادامه کار  بارورسازی ابرها برای 
فصل پاییز انجام خواهد شد، چرا که برای اجرای 
این طرح باید ابری در آس��مان برای بارورسازی 

وجود داشته باشد.
فرید گلکار، مدیرعامل مرکز ملی تحقیقات 
و مطالعات بارورس��ازی ابرها نی��ز ۸ خردادماه 
امس��ال، همزمان با بارش های کم سابقه بهاری 
در کش��ور، درب��اره اج��رای پروژه بارورس��ازی 
ابره��ا توضیحاتی ارائه کرد. وی اظهار داش��ت: 
مرکز بارورس��ازی ابرها در ای��ران فقط ۲ فروند 
هواپیمای »آنتونف« روس��ی آن هم به صورت 
اس��تیجاری در اختیار داش��ت که سال گذشته 
نتوانس��تیم قرارداد اجاره آنه��ا را تمدید کنیم. 
به همین سبب، نیروی هوافضای سپاه زمستان 
پارس��ال امکاناتی از جمله ی��ک فروند هواپیما، 
تی��م پروازی و تجهیزات مورد نیاز بارورس��ازی 
ابره��ا را در اختی��ار ما قرار داد و توانس��تیم با 
همکاری آنها ۵ س��ورتی پرواز آزمایشی داشته 
باش��یم. مدیرعام��ل مرک��ز مل��ی تحقیقات و 
مطالعات بارورس��ازی ابرها اظهار داشت: اگرچه 
در پروازهای زمس��تان م��واد بارورس��ازی نیز 
شلیک شد اما این پروازها بیشتر جنبه آزمایشی 
داش��ت و با هدف آشنا ش��دن تیم ها و تفکیک 
وظای��ف انجام ش��د. وی درباره برنامه امس��ال 
مرکز ملی تحقیقات و مطالعات بارورسازی ابرها 
گفت: با توجه به نتایج مثبت امکان سنجی های 
 انجام شده، عملیات های بارورسازی ابرها، پاییز 

آغاز می شود. 

سپاه ابرها را بارور کرده است؟
 فرمانده نیروی هوافضای سپاه: درباره بارورسازی ابرها 

با مشارکت وزارت نیرو اقدام مهمی شروع  شده و در حال انجام است

هوافضا

نما

تصور دستیابی به سازوکار مالی با اروپا ساده انگاری است
سفیر اسبق ایران در فرانسه با بیان اینکه ساده انگاری است که تصور کنیم به یک سازوکار مالی با طرف 
اروپایی دس�ت پیدا خواهیم کرد، گفت: اروپا مصمم اس�ت بدون پرداخت هزینه ای برجام را حفظ کند.
حمیدرضا آصفی، سخنگوی اسبق وزارت امور خارجه در گفت وگو با مهر درباره چرایی تعلل اروپا در ارائه 
کانال ویژه مالی )SPV( جهت تداوم همکاری با ایران و حفظ برجام اظهار داش�ت: اینکه چرا اروپایی ها 
تاکنون در ارائه این برنامه تعلل داشتند چند عامل دارد، یکی از آن عوامل می تواند دلیل فنی و پیچیدگی 
این موضوع باش�د یا یکی دیگر از این دلایل می تواند وحش�ت اروپا از آمریکا باشد، یعنی اروپا به خاطر 
روابط گس�ترده ای که با آمریکا دارد نگران اس�ت مورد توبیخ یا تحریم از طرف آنها واقع شود. وی ادامه 
داد: اگ�ر بخواهی�م واقع بینانه نگاه کنیم اروپایی ها در صورتی که لازم باش�د بین ایران و آمریکا یکی را 
انتخاب کنند قطعا آمریکا را انتخاب خواهند کرد و ما باید این نکته را مدنظر داش�ته باش�یم که اروپا و 
آمریکا با یکدیگر اختلاف بنیادین و کلان ندارند، بلکه امروز آنها بر سر تامین منافع با یکدیگر دچار برخی 

اس�بق ایران در امارات با بیان اینکه اروپا مصمم است بدون پرداخت هزینه ای اختلافات شده اند. سفیر 
برجام را حفظ کند، اظهار کرد: اروپا ب�رای حفظ برجام دارای اراده 
حداکثری نیست و این واقعیتی است که ما باید به آن توجه داشته 
باش�یم و این یک اشتباه است که تصور کنیم اروپا در این مسیر 
ما را همراهی خواهد کرد. سفیر اسبق ایران در فرانسه ادامه داد: 
به اعتقاد من اگر هم این س�ازوکار ویژه مالی تهیه ش�ود تردیدی 
ندارم که اروپایی ها در اجرای آن با مشکل مواجه خواهند شد، یعنی 
آنه�ا در این برنامه به فرمولی خواهند رس�ید که بتوانند 
همکاری  های خود را با ایران ادامه دهند ولی به نظر آن 
فرمول هم نمی تواند ادامه دار باشد. اگر هم ادامه داشته 

باشد از حداقل ظرفیت برخوردار خواهد بود.


